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دبیرکل حزب اسلامی کار گفت: 
فروکاستن مــذاکرات بـــــه اراده و 
مطالبه یک جناح سیــاسی و سپس 
تبدیل  آن به تخـــاصم و بازی های 
سیاسی منافع ملی را در آستانه یک 
بحران بزرگ قرار می دهد. چنانچه 
در سال های گذشته شـــــاهد آن 
بودیــم. حسین کـــمالی تصریح 
کرد: اگر بخواهیم در این فصل جدید 
از مذاکرات به مفهوم منافع ملی توجه 
ویژه ای داشته باشیم باید اصل مذاکره 
و تفاهم به شرط رعایت اصول اولیه 
منافع ملی و محرم دانستن آحاد 
مردم از متن مذاکرات و توافقات باید 
مورد پذیرش همه جناح های سیاسی 
کشور و کارشناسان و اندیشمندان 
قرار گیرد. وی معتقد است: به رغم 
آنکه اکثر مردم، کارشناسان، تجار، 
تولیدکنندگان، فعالین سیاسی و 
اجتماعی و مسئولان ارشد کشور به 
اهمیت حل بحران هسته ای برای 
تحقق منافع ملی توجه دارند اما هنوز 
برجام موضوع جدال و تخاصم سیاسی 
درون کشور است. برای تأمین همه 
اصول مصرح قانون اساسی و نیز 
حفظ و توسعه منافع ملی گروه ها و 
جناح های سیاسی در کنار حاکمیت 
و دولت مستقر به اصل حفظ و تامین 

منافع ملی پایبند باشند.

سـرمقــاله

بزرگ ترین ایراد  گذاردن همه تخم  مرغ های سیاست خارجی 
ایران در سبد روسیه و چین، آن است که کل این سبد در گرو 
روابط روسیه و چین با آمریکاست. حاجت به گفتن نیست که اگر 
روابط روسیه و چین با آمریکا و غرب روابطی صمیمانه باشد یا حتی 
روابطی عادی و به دور از تنش باشد این برای ایران مطلوب نخواهد 
بود. سیاست خارجی همگرایی با روسیه و چین صرفا زمانی می تواند 
اثر بخش باشد که روابط میان چین و روسیه با غربی ها روابطی تیره 
و تار و تنش آلود باشد. مثل روابطی که در دوران ترامپ به واسطه 
مسائل اقتصادی با چین بود. یا اگر فی المثل روس ها به اوکراین 
حمله کنند و روابط میان غرب و روسیه تیره و تار شود  آن موقع ایران 
می تواند بر سرمایه گذاری روی روسیه حساب کند. این سیاست 
خارجی که ما باید نذر کنیم که میان روسیه و چین با غرب و آمریکا 
روابط تیره و تار باشد واقعا سیاستی مبهم است. هیچ کشوری در 
دنیا سیاست خارجی و منافع ملی خودش را گره نمی زند روی اینکه 
روابط قدرت های بزرگ با یکدیگر چگونه باشد. اگر روابط چین و 
روسیه با غرب و آمریکا روابطی گرم و صمیمانه باشد آیا مسکو و پکن 
حاضر هستند که منافع اقتصادی خود را فدای ایران نمایند؟ طبیعی 
است که پاسخ این سوال منفی است و بنابر این ایران باید همواره 
در اضطراب و نگرانی باشد که مبادا چین و روسیه به غرب و آمریکا 
نزدیک شوند. می توان پرسید که این چه سیاست خارجی است که 
موفقیت آن در گرو تیر گی روابط میان ابرقدرت هاست. چرا ایران 
باید از نظر سیاست خارجی در جایی قرار بگیرد که در حقیقت منافع 
ملی اش گره بخورد و در گرو روابط تیره و تار میان روسیه و چین با 
غرب باشد. آیا این سیاست درست است؟ به علاوه در رابطه با هر دو 
کشور یعنی هم روسیه و هم چین همه می دانیم که روس ها روابطی 
بسیار گرم و صمیمانه ای با اسرائیل دارند. همه می دانیم که چین 
روابط گرم و صمیمانه اقتصادی در حقیقت با عربستان و کشورهای 
حاشیه خلیج فارس دارد. سوال اینجاست که آیا روسیه حاضر است 
که روابط گرم و صمیمانه خود با اسرائیل را فدای ما نماید؟ آیا چین 
حاضر است مصالح و منافع اقتصادی خودش در حاشیه خلیج فارس 
را فدای سر روابط مستحکمش با ایران کند؟ اینها پرسش هایی است 
که به نظر می رسد در حقیقت چندان مایل نیستند که در افکار 

عمومی مطرح شود.

نکاتی درباره روابط ایران با چین و روسیه 

لزوم تحکیم روابط با آسیایی ها
امام جمعه موقت تهران با اشاره به سفر رئیس جمهور 
به روسیه وهمزمانی آن با رزمایش مرکب دریایی ایران، 
روسیه و چین، گفت: این رویدادها پیام آور تحولات 
مهمی در آینده منطقه و جهان است. از نظر بسیاری 
از کارشناسان هزاره سوم متعلق به قاره آسیا است. قاره 
آسیا با داشتن بیش ترین جمعیت از یک ویژگی مهم 
برخوردار است زیرا نقش جمعیت در تحولات آینده 
بسیار مهم است. سازمان ملل پیش بینی کرده است که 
در آینده جمعیت مسلمانان از سایر ادیان پیشی می گیرد. 
حجت الاسلام ابوترابی فرد افزود: از سوی دیگر آسیا مهد 
تولد ادیان الهی بوده است و از همین رو این قاره را به 
عنوان مهد اخلاق و معنویت می شناسند. امروز قاره آسیا 
به عنوان قطب تولید کننده انرژی در جهان جایگاه تعیین 
کننده ای دارد. سهم آسیا در تولید ناخالص داخلی دنیا بر 
مبنای برابری قدرت خرید در سال 2000 میلادی برابر با 
32 درصد بوده است که این میزان در سال 2017 به 42 
درصد افزایش پیاده کرده است و انتظار می رود تا سال 
2040 از مرز 52 درصد نیز فراتر رود. در حوزه مصرف 
برای اقتصاد نیز آسیا در سال 2017، 27 درصد از سهم 
مصرف جهانی را به خود اختصاص داده است و پیش بینی 

می شود تا 2040 این میزان به 40 درصد افزایش یابد.

 آثار برجام در سفره های مردم 
نایب رئیس مجلس اظهار کرد: ویژگی ممتاز بودجه 
سال آینده عدم وابستگی منابع درآمدی کشور به موضوع 
برجام است هر چند که در صورت تحقق برجام آثار آن 
در سفره های مردم نمایان خواهد شد ولی به هیچ وجه 
اقتصاد کشور با برجام در لایحه بودجه سال 1401 گره 
نخورده است. علی نیکزاد در مورد افزایش حقوق کارکنان 
در لایحه بودجه تصریح کرد: دولت باید متوسط افزایش 
حقوق را از 10 درصد تا 30 درصد به صورت پلکانی لحاظ 
کند تا کارمندی که حقوق کمتر می گیرد با افزایش 
بیشتری روبه رو شده و آنهایی که حقوق بالایی می گیرند، 
افزایش کمتری را داشته باشند. وی گفت: بالاتر از افزایش 
حقوق، کارکنان انتظار دارند تا دولت قدرت خرید آنها را 
حفظ کند تا آنها توان خرید مایحتاج خانوارهای خود را 

داشته باشند.

تغییر حقوق کارکنان قوه قضائیه 
خبر خوش معاون اول قوه قضائیه در مورد حقوق 
کارکنان، اوایل هفته آینده محقق می شود. حجت الاسلام 
 والمسلمین مصدق معاون اول قوه قضائیه در حاشیه 
همایش »ارتقای کارآمدی و اثربخشی نظارت و بازرسی 
در دوره تحول و تعالی« در سازمان بازرسی کل کشور 
پیرامون اقدامات صورت گرفته برای رفع مشکلات 
معیشتی کارکنان دستگاه قضا و ترمیم حقوق آن ها، 
اظهار کرد: ریاست محترم قوه قضائیه برای این موضوع 
تلاش های شبانه روزی داشته و پیگیری های مستمری 
انجام داده اند. وی با قدردانی از دستور صریح رئیس جمهور 
برای ترمیم حقوق کارکنان دستگاه قضائی گفت: در 
حاشیه جلسه  با معاون اول رئیس جمهور در شب گذشته 
این موضوع پیگیری شد و ان شاءالله اوایل هفته آینده 
اتفاقات بسیار خوبی رقم خواهد خورد تا خبر خوشی 

برای همکاران داشته باشیم.

روسیه نیازمند به کمک ایران اسلامی 
امام جمعه قم وجود منافع مشترک میان ایران و 
روسیه را موردتوجه قرارداد و بیان کرد: با روسیه مسائل 
مشترکی ازجمله دریای خزر، قفقاز، سوریه و عراق راداریم 
و تهدیدهایی ازجمله تحریم های آمریکا ازجمله تهدیدات 
مشترکمان است، روسیه به کمک ایران اسلامی نیازمند 
است. سید محمد سعیدی عنوان کرد: اقامه نماز اول وقت 
آیت ا... رئیسی در کاخ کرملین مهم بود و با این نماز نشان 
داد سخن گفتن با پروردگار در موعد خود مقدم بر هر 
مذاکره است، نماز اول وقت رئیس جمهور نشان داد که 
مسئولان با التزام عملی به اسلام نماز را درهرحال ستون 

دین می دانند.

واکنش ایران به حادثه تروریستی »لاهور«
سخنگوی وزارت امور خارجه حادثه تروریستی 
به وقوع پیوسته در لاهور که موجب کشته و زخمی 
شدن شهروندان پاکستانی گردید را محکوم کرد. سعید 
خطیب زاده ضمن ابراز همدردی با حادثه دیدگان، 
خانواده های ایشان و دولت دوست و برادر پاکستان تاکید 
کرد: اینگونه اقدامات تروریستی بار دیگر ضرورت مبارزه 
با گروه های تروریستی را برای برقراری صلح و آرامش در 

منطقه، آشکارتر می سازد.

 رضایت ۶۵ درصدی به دستگاه قضائی
معاون اول قوه قضائیه با اشاره به فعال شدن سامانه 
نظرسنجی از مراجعه کنندگان به دستگاه قضائی 
گفت: برای هر ارباب رجوع چندین پیامک نظرسنجی 
پیرامون رفتار و عملکرد قاضی پرونده و برخورد با او در 
مجموعه ای که مراجعه کرده، ارسال می شود که پاسخ 
می دهند. طبق اطلاعات این سامانه حدود ۶5 درصد 
افراد مراجعه کننده به دادگستری و در برخی از استان ها 
70 درصد مراجعه کنندگان، رضایتمندی خود را اعلام 
کرده اند. حجت الاسلام والمسلمین مصدق با بیان 
اینکه سازمان بازرسی کل کشور امروز به عنوان یکی از 
نهادهای نظارتی کشور و عالی ترین مرجع ناظر بر نظام 
اداری و اجرای صحیح قوانین در دستگاه های اجرایی 
شناخته می شود، تصریح کرد: بازرسان چشم بینای 
حاکمیت هستند و مبارزه با فساد جزو وظایف ذاتی 
سازمان بازرسی کل کشور است و در هر کجا فسادی 
وجود داشت، باید سازمان بازرسی گزارش دهد. معاون 
اول قوه قضائیه از تقویت مجتمع ویژه رسیدگی به جرائم 
اقتصادی خبر داد و اظهار کرد: ۶ شعبه در این مجتمع 
وجود دارد و اخیرا با تزریق 5 قاضی مجرب، این مجتمع 

تقویت شده است.

 رایزنی سفیر ایران با وزیر خارجه عمان
سفیر ایران در مسقط با وزیر امور خارجه عمان دیدار 
و رایزنی کرد. در دیدار علی نجفی سفیر ایران در مسقط 
با »سید بدر البوسعیدی«وزیر خارجه عمان دو طرف در 
خصوص گسترش همکاری های دوکشور در حوزه های 
مختلف رایزنی و گفت وگو کردند. براساس این گزارش 
حدود دوهفته پیش نیز وزیر امور خارجه کشورمان به 
عمان سفر کرده و با همتای عمانی خود دیدار و رایزنی 

کرده بود.

خبـــر

آرمان ملی: رئیس جمهورکه طی سفری 2 روزه به روسیه 
سفر کرده بود روز پنجشنبه در دومای روسیه سخنرانی کرد 
و با فعالان اقتصادی روسیه، ایرانیان مقیم روسیه و رئیس 
شورای مسلمانان روسیه دیدار و گفت وگو کرد. رئیس جمهور 
گفت: روسیه از تمدن و فرهنگ ارزشمندی برخوردار است و 
ظرفیت های بسیاری در دو کشور ایران و روسیه برای توسعه 
همکاری ها وجود دارد. علاوه بر منافع مشترک دشمنان 
مشترکی هم داریم که رشد و پیشرفت در منطقه را نمی خواهند 
اما ما باید رشد و توسعه را به حدی برسانیم که دیگران نتوانند 
برای تحقق اهداف سیاسی و فرهنگی خود در این منطقه نفوذ 
کنند. وی همچنین پس از بازگشت از روسیه به کرمان رفت و 

در جمع سیل زدگان حضور یافت و سخنرانی کرد. 
 اهم اظهاراتسید ابراهیم رئیسی از این قرار است: 

برای  روشنی  بسیار  افق  های  خوشبختانه،  امروزه 
همکاری  های دو کشور در سطوح دوجانبه، منطقه  ای و 
بین  المللی مشاهده می شود. تقویت روابط ایران و روسیه در 
قالب های دوجانبه و چندجانبه موجب رونق اقتصاد دو ملت 
و تقویت امنیت منطقه ای و بین المللی می شود. ظرفیت های 
اقتصادی و تجاری فراوان و مکمل دو کشور، در کنار قدرت و 
اثرگذاری هر یک از دو کشور ما در مناطق جغرافیایی خود، 
می تواند همگرایی بین مناطق را تقویت کند. جمهوری 
 اسلامی  ایران به دنبال تعامل حداکثری با همه کشورهای 
جهان، به خصوص کشورهای همسایه و هم  پیمان خود است. 
هدف و مبنای این همکاری و تعامل، منافع متقابل ملت  ها 
و شکل  دهی فزاینده به یک جامعه  ی جهانی متمدن است. 
این مسیر، از طریق همکاری کشورهای مستقل و صاحب 
فرهنگ  های متعالی و توجه به اصول عدالت، اخلاق و معنویت، 

قابل تحقق است. 
 تحریم ملت  ها، یکی از شکل های رایج سلطه  گری 
جدید است، و مقابله با آن نیازمندِ همکاریِ کشورهایِ 
مستقل و پاسخ دسته جمعی است؛ در غیر اینصورت، تحریم 
به بهانه  های مختلف گریبان همه کشورها، حتی متحدین 
آمریکا را نیز خواهد گرفت. آمریکا ادعا می کند که تحریم، 
به علت فعالیت  های هسته ای جمهوری  اسلامی  ایران است. 
همه می دانند این فعالیت  ها، قانونی و تحت نظارتِ مستمرِ 

آژانسِ بین المللی انرژیِ اتمی است. اما واقعیت آن است که در 
ادوار مختلف تاریخی پیشرفت ایران، هر زمان ملت ما پرچم 
ملی  گرایی، استقلال خواهی، یا توسعه علمی را برافراشته است، 

با تحریم و فشار دشمنان ملت ایران مواجه شده است. 
 سیاست جمهوری  اسلامی  ایران طبق فتوای رهبر معظم 
انقلاب اسلامی، آن است که ما به دنبال سلاح اتمی نیستیم و 
این سلاح در استراتژی دفاعی ما هیچ جایگاهی ندارد. آمریکا به 
دنبال مقابله با حقوق ملت ماست. فلسفه ما نیز روشن است: ما 
از حقوق ملت خود کوتاه نمی  آییم. آن هایی که شعار می دهند 
آمریکا برگشته است هنوز به تعهدات خود در توافق هسته ای 
برنگشته  اند. ما به چیزی کمتر از حقوق خود رضایت نمی دهیم. 
جمهوری  اسلامی  ایران در رسیدن به توافق جدی است، اگر 

طرف  های مقابل بر رفعِ واقعی و موثر تحریم ها جدی باشند. 
 سیاست تعامل حداکثری جمهوری اسلامی ایران با 
دولت های مستقل، اصالت دارد و فارغ از تحولات محیط 
بین الملل، تداوم خواهد یافت. جمهوری  اسلامی  ایران فاتح دو 
میدان جنگ علیه تروریسم و کارزار فشار حداکثری اقتصادی 
است. در عین حال، جمهوری  اسلامی  ایران از ظرفیت  های 
اقتصادی گسترده، به خصوص در عرصه  های انرژی، تجارت، 
کشاورزی، صنعت و فناوری برخوردار است که زمینه  ساز 
همکاری  های سودمند برای هر تعامل دو یا چندجانبه با 
کشورهای مختلف است. در همین راستا، توافق های اساسی 
بین جمهوری اسلامی ایران و فدراسیون روسیه صورت گرفت 
که موجب جهش چشمگیر روابط اقتصادی دوجانبه به نفع 
رفاه دو ملت، و همکاری های موثر منطقه ای به نفع صلح و ثبات 

ملت ها در مناطق مختلف خواهد شد. 
 در دیدار با رئیس جمهور روسیه به مسائل دوجانبه، 
منطقه ای و بین المللی پرداختیم و بنده و آقای پوتین هم نظر 
بودیم که باید از ظرفیت های همکاری ایران و روسیه بهتر 
استفاده کرد، کریدور شمال به جنوب فعال شود و مشکلات 
پیش پای فعالان اقتصادی رفع شود. رئیس جمهور با تأکید بر 
لزوم تحول در تبادلات اقتصادی، گفت: برای حل مشکل نظام 
پولی و بانکی بین ایران و روسیه بانک های مرکزی جمهوری 
اسلامی ایران و روسیه می توانند توافق کنند که بانک های 
ایران و روسیه در هر دو کشور فعال شوند تا فعالان اقتصادی با 

سهولت مبادلات پولی و مالی خود را انجام دهند. مواضع روسای 
جمهور ایران و روسیه نزدیک و دارای اشتراکات فراوان است و 
مقدمات نهایی شدن سند جامع همکاری های ایران و روسیه 

فراهم شده است. 
و  باشد  بینی  پیش  قابل  صادرات  و  تولید  باید   
صادرکنندگان و تولیدکنندگان بتوانند با پیش بینی در این 
حوزه فعالیت کنند. ریسک پذیری درست است اما تا حدودی 
باید اقتصاد نیز قابل پیش بینی باشد تا فعالان این حوزه هم 
دچار خسارات نشوند. برخی از اقدامات برای اصلاح نظام 
اقتصادی در آغاز راه است که برخی از آنها خود را در بودجه 
1401 نشان خواهد داد. رئیس جمهور روسیه هم گفت که سهم 
ایران در بازار این کشور حتما می تواند ارتقا پیدا کند. آمارها 
نشان می دهد به همت بازرگانان و تجار کشورمان و مسئولان، 
صادرات افزایش یافته است. مردان و زنان بزرگ ایرانی در 
حوزه های علم و فرهنگ و هنر و همچنین عرصه مقاومت در 

مقابل دشمن تاریخ ساز شدند که می توان به آنها افتخار کرد. 
 ما چهره هایی در کشور داریم که زمانه ساز و تاریخ ساز 
شدند. در جلسه با رئیس جمهور روسیه گفتم که اگر بخواهیم 
قهرمان مبارزه با تروریسم را به دنیا معرفی کنیم آن فرد 
قهرمان شهید حاج قاسم سلیمانی است. سیاست ما سیاست 
متوازن با نگاه به همه دنیا است، اراده ایران و روسیه فعال سازی 

ظرفیت های هر دو کشور است. 
 مباحث مطرح شده در سفر به روسیه راستای تحقق 
اهداف کلان سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران یعنی 
تعامل حداکثری با کشورهای جهان و به ویژه کشورهای همسو 
و هم پیمان با ایران بود. در این سفر توافق اساسی برای گسترش 
روابط همه جانبه و پایدار و سودمند بین دو کشور به دست 
آمد. همچنین وزیر نفت کشورمان توافقات خوبی با مسئولین 
انرژی روسیه در حوزه توسعه میادین نفت و گاز داشت. در 
حوزه مسائل تجاری بر رفع موانع تجاری و جهش تجارت بین 
دو کشور توافق شد. در حال حاضر سطح تعاملات تجاری بین 
دو کشور قابل قبول نیست، لذا دو کشور توافق کردند در گام 
اول تعاملات تجاری فیمابین را به 10 میلیارد دلار در سال 

افزایش دهند. 
ادامه صفحه 6

صادق زیبا کلام 
استاد دانشگاه

ویــــژه

 تلویزیون و رسانه های مبلغ و وابسته به دولت، و تریبون های 
نماز جمعه در این دو روز، سنگ تمام گذاشتند، اما هیچکدام 
نپرسیدند، که آیا آداب و پروتکل های چنین سفرهای سیاسی 
چیست؟ این سفر دو روزه، که قاعدتا باید مسائل مهمی در 
مذاکره دو جانبه مطرح شده باشد، چرا انتشار بیانیه مشترک  
نداشت؟! همچنین، بر خلاف عرف دیپلماتیک، چرا در پایان 
چنین دیدار سیاسی، کنفرانس مشترک مطبوعاتی برگزار 
نشد و رسانه ها در جریان مواضع طرفین و دستاوردهای این 
سفر، قرار نگرفتند؟! سفری که همه دستگاه ها و تریبون های 
تبلیغاتی برای آن بسیج شد، ارزش صدور یک بیانیه مشترک 

و یک کنفرانس مشترک مطبوعاتی نداشت؟!

دیدار در مسکو بیانیه مشترک نداشت؟!

رئیس جمهور:     

ایران در رسیدن به توافـــــــــق جدی است
 ما از حقوق ملت خود کوتاه نمی  آییم

 مقدمات نهایی شدن سند جامع همکاری های ایران و روسیه فراهم شده است

روند مذاکرات وین به روایت »آرمان ملی«     

آمريكا، توپ را به زمين ايران انداخت  
 کاخ سفید: احیای برجام به موضع ایران بستگی دارد   تاکید وزیر خارجه آمریکا وصدراعظم آلمان بر ضرورت احیای برجام

آرمان ملی : تحرکات برجامی در کشورهای مذاکره کننده 
با ایران تعطیل نشده و تاکید دارند موضع ایران معیار تداوم 
مذاکرات است مانند سخنگوی  کاخ سفید در یک  کنفرانس 
خبری به سوالی درباره اظهارات اخیر رئیس جمهور آمریکا 
درباره احیای برجام پاسخ داد. جن ساکی سخنگوی  کاخ 
سفید در یک کنفرانس خبری در پاسخ به سوالی درباره 
اظهارات اخیر جو بایدن رئیس جمهور آمریکا درباره مذاکرات 
وین مبنی بر اینکه دلیل خوش بینی موجود در اظهارات او چه 
بوده است و آیا آمریکا برنامه دارد تضمینی را که ایران برای 
عدم تکرار خروج یک جانبه از برجام از واشنگتن می خواهد، 
ارائه دهد، گفت: فکر می کنم بستگی  به این دارد که ایران 
چه چیزی را می خواهد پای میز مذاکرات بیاورد. بنابراین، 
رئیس جمهور بر این عقیده است که دیپلماسی اولین و بهترین 
انتخاب است. ساکی با گفتن اینکه در دور هشتم مذاکرات وین 
قرار داریم و »باید دید چه می شود«، گفت: او ]رئیس جمهور[ 
همچنین هفته های پیش از تیمش خواست طیفی از گزینه ها 
را آماده کنند. او در ادامه با انتقاد از تصمیم دولت دونالد 
ترامپ، رئیس جمهور پیشین آمریکا برای خروج از برجام  
در سال 201۸، ادعایی علیه برنامه هسته ای ایران مطرح 
کرد و گفت: اگرچه یک سری واقعیت هایی هم وجود دارد، 
آنچه اکنون شاهدش هستیم به خاطر تصمیم رئیس جمهور 
قبلی برای خروج از توافق هسته ای ایران است، و این  یعنی 
ایران به تولید مواد شکافت پذیر مورد نیازش نزدیک تر شده 
است. ما حالا نسبت به زمانی که در توافق بودیم، از شفافیت 
برخوردار نیستیم و ]نسبت به برنامه هسته ای ایران[ دید 
مثبتی نداریم. حملات بیشتری هم در سراسر جهان علیه 
متحدان و شرکایمان انجام گرفته است. آنچه اکنون شاهدش 
هستیم به خاطر تصمیم رئیس جمهور قبلی برای خروج از 
توافق هسته ای ایران است. سخنگوی  کاخ سفید افزود: تیم 
او ]دونالد ترامپ[ آن موقع وعده داده بودند، توافق قوی تری 
انجام خواهند داد و این اتفاقات نخواهند افتاد. این حقیقت 

نداشت. گفتنی است اظهارات ساکی در پی این مطرح می شود 
که رئیس جمهور آمریکا در نشست خبری خود در نخستین 
سالگرد انتخابش به این عنوان، گفت »هنوز وقت ترک 
گفت وگوهای مربوط به برنامه هسته ای ایران در وین نیست 
و این مذاکرات پیشرفت هایی داشته است.« جو بایدن در این 
کنفرانس خبری که در کاخ سفید برگزار شد، گفت: کشورهایی 
که در کنار آمریکا با ایران مذاکره می کنند، توافق نظر دارند. 
نماینده روسیه در وین هم از دیدار شرکای برجام با آمریکا 
بدون حضور ایران برای بررسی روند مذاکرات وین خبر داد. 
میخائیل اولیانوف نماینده روسیه در سازمان های بین المللی 
در وین در صفحه توییترش نوشت: شرکای برجام)بدون ایران( 
و آمریکا برای ارزیابی وضعیت امور مذاکرات وین دیدار کردند. 
اولیانوف در ادامه نوشت: همکاران غربی همان طور که به طور 
علنی هم این کار را کرده اند، بر ضرورت نهایی سازی مذاکرات 
در اسرع وقت تاکید کرند. روسیه هم این ضرورت را احساس 
می کند اما مخالف ضرب الاجل های ساختگی است. اظهارات 
اولیانوف در پی این مطرح می شود که دور هشتم مذاکرت وین 
در دی  ماه آغاز شد و از چند هفته گذشته تا کنون ادامه دار 
بوده است. وزرای امور خارجه برجام و سه کشور اروپایی برجام 
روز گذشته دیدار کرده و بر ضرورت بازگشت به اجرای کامل 
برجام تاکید کرده بودند. تاکید بر فوریت و ضرورت احیای 
برجام، همچنین در دیدار دیروز وزیر امور خارجه آمریکا با 
اولاف شولتز، صدراعظم آلمان نیز مورد تاکید قرار گرفته بود. 

 دیدار مذاکره کننده ارشد ایران و انریکه مورا 
همچنین مذاکره کننده ارشد ایران در مذاکرات وین با انریکه 
مورا هماهنگ کننده مذاکرات در هتل کوبورگ وین دیدار کرد. 
میخائیل اولیانوف نماینده روسیه در این باره در صفحه توئیترش 
نوشت: همکاران غربی همان طور که به طور علنی هم این کار را 
کرده اند، بر ضرورت نهایی سازی مذاکرات در اسرع وقت تاکید 
کرند. روسیه هم این ضرورت را احساس می کند اما مخالف 
ضرب الاجل های ساختگی است. همچنین دیداری میان نماینده 

روسیه و مذاکره کننده ارشد آمریکا در وین پیرامون مسائل 
باقی مانده در مذاکرات وین انجام شد. دور هشتم مذاکرات 
وین که از دی ماه آغاز شده بود همچنان ادامه دارد. طرفین 
مذاکرات از جمله دولت آمریکا که به طور غیرمستقیم و از 
طریق هیات های دیگر کشورها با ایران در وین مذاکره می کند، 

گفته اند پیشرفت هایی در مذاکرات وین انجام شده است. 
 تاکید بر ضرورت احیای برجام

وزارت امور خارجه آمریکا در بیانیه ای از دیدار وزیر امور 
خارجه این کشور با صدراعظم آلمان خبر داد و اشاره کرد 
که موضوع احیای برجام از موضوعاتی بوده است که آن دو 
درباره اش گفت وگو کرده اند. ند پرایس سخنگوی وزارت 
خارجه این  کشور در بیانیه ای از دیدار آنتونی بلینکن وزیر 
امور خارجه این کشور و اولاف شولتز صدراعظم آلمان در 
برلین خبر داد و با اشاره به دیگر محورهای گفت وگوی آن ها، 
نوشت: آن دو بر ضرورت رسیدن به تفاهمی بر سر بازگشتی 
دوجانبه  به اجرای کامل برجام]توافق هسته ای[، پیش از آنکه 
دریچه]دیپلماسی[ برای انجام دادن این کار بسته شود، تاکید 
کردند. به گزارش ایسنا، دیدار وگفت وگوی وزیر امور خارجه 
آمریکا وصدراعظم آلمان پیرامون احیای برجام در حالی است 
که دور هشتم مذاکرات وین در جریان است. بلینکن همچنین 
روز گذشته، با وزرای امور خارجه کشورهای اروپایی عضو 
برجام دیدار داشته است. رابرت مالی، نماینده ویژه آمریکا در 
امور ایران و رئیس هیات مذاکره کننده آمریکایی در وین روز 
پنج شنبه در توییتی در این باره نوشت نوشت: آنتونی بلینکن 
با ژان ایو لودریان، آنالنا برِبوک و جیمز کلورلی درخصوص 
ضرورت بازگشت به اجرای کامل برجام توافق کرد. زمان کمی 
باقی مانده تا تفاهمی حاصل و اجرا شود پیش از آنکه پیشرفت 
برنامه هسته ای ایران جلوی این فرصت را بگیرد. ند پرایس 
نیز در توییتی با اشاره به دیدار بلینکن با همتایان اروپایی اش 
عنوان کرد: »ضرورت بازگشت متقابل به برجام« یکی از 

محورهای گفت وگوی این مقامات ارشد غربی بوده است. 

کارت یارانه؛ کالا جایگزین پول 
نقد می شود؟

تاکید  گفت:  مجلس  نماینده  یک 
مجلس بر این است که دولت حتما 
باید در مقابل حذف ارز ترجیحی، یارانه 
حمایت از معیشت مردم را در نظر بگیرد. 
این کار را نیز باید به صورت کارت یارانه ای 
انجام دهد نه به صورت یارانه نقدی. این 
بدین معنا است که مردم می توانند با 
استفاده از کارتی که در اختیار آنها قرار 
می گیرد، کالاهایی که توسط سازمان 
برنامه و بودجه مشخص می شود، به قیمت 
مصوب خریداری کنند. حجت الاسلام 
میرتاج الدینی تاکید کرد: دولت باید به 
گونه ای مدیریت کند که کالاها به صورت 
گسترده در سطح جامعه وجود داشته 
باشد. فروشگاه ها نیز با توجه به اینکه 
این کارت در اختیار مردم قرار دارد، باید 
تخفیفات لازم را ارائه کنند. این مسئله 
طرح مجلس است که پیگیری می شود و 
نظر دولت نیز به این طرح نزدیک است. 
دولت در لایحه 172 هزار میلیارد تومان 
برای این مسئله در نظر گرفته است که از 
این رقم 10۶ هزار میلیارد تومان برای 
دارو و گندم و ۶۶ هزار میلیارد تومان نیز 

برای نهاده های دامی است.

یـــادداشت

روابط میان دولت و مجلس و رویکرد مجلس در قبال دولت و وزرا 
را از دو زوایه می توان نگاه و به بحث نشست. نخست اینکه با توجه به 
شرایط معیشتی مردم و برخی عملکردهای ناموفق وزرای اقتصادی 
دولت این برخوردها و رفتن به سمت استیضاح از سوی نمایندگان 
می تواند یک نوع سوپاپ اطمینان باشد که مردم آرامش بگیرند و 
فکر کنند که عده ای در مجلس به فکر آنها هستند و در مدیریت 
کشورحضور دارند. لذا می توان اینگونه برداشت کرد که این نوع 
تعاملات و موضع گیری که مجلس علیه دولت دارد چندان واقعی 
نیست. این می تواند صرفا یک رویکرد و انگاره باشد که ما فکر کنیم 
که شرایطی را تجربه می کنیم که مجلس و دولت هماهنگ و همسو 
هستند و نشانه های بسیاری در زمینه تعاملاتی که بین این دو قوه 
وجود دارد موجود است. اما در عمل می بینیم که سر و صدایی بلند 
می شود که مجلس اظهار می کند دولت ناتوان است و به سمت 
استیضاح وزرا می رود. مجلس می خواهد به نحوی رضایت و حمایت 
مردم را با این نوع رویکرد که ماهم پشت شما هستیم به دست آورد. 
وجه دیگر نیز این است که واقعا میان مجلس و دولت اختلاف 
نظر وجود دارد که باید دید سرچشمه این اختلاف از کجاست. به 
نظر می رسد سرچشمه این اختلافات ناشی از ناکارآمدی مدیران 
اجرایی است که تجربه کافی نداشتند و امروز در مناصبی قرار 
گرفتند که بدون لحاظ کردن و برخورداری از تجربه کاری متصدی 
تصمیم گیری در حوزه های مختلفی شدند که بر جامعه تاثیر مستقیم 
می گذارد که همین باعث شده جامعه نتواند تغییر و تحولی را شاهد 
باشد. از جمله خود نمایندگان نیز همین رویکرد را پیدا کردند که با 
مردم همراهی کنند. لذا سعی می کنند که آن مساله را بازتاب داده 
و بازگو کنند و به سمت و سویی بروند که در ازای این اعتراضات، 
سوالات و تعاملات با قوه مجریه امتیاز یا پوئنی دریافت کنند. با این 
تفاسیر به نظر می رسد که شکل اول بیشتر مفهوم و معنا دارد، چرا که 
ما دولت و مجلس را از یک نوع مدل می بینیم و چندان تفاوتی ندارند. 
در آینده هم قاعدتا اگر قرار است که تحولی در جامعه رخ دهد این 
تحول باید به کارگیری ظرفیت  هایی باشد که خارج از دولت و مجلس 
است و نیروهای کارآمد بیرون از این دو نهاد می توانند این تصمیمات 
را بگیرند اما صدایشان به جایی نمی رسد و شنونده ندارند. در نتیجه 
هر چقدر هم تلاش کنند که به دولت و مجلس تفهیم کنند که اگر 
قرار است تحولی را شاهد باشیم باید تغییراتی از این دست در حوزه 
اقتصاد، سیاست خارجی و تعامل با مردم به کار گرفته شود، این رویه 
را باید شاهد باشیم تا اینکه بتوانیم در آینده تحولی را مشاهده کنیم 
و جامعه به سمت آن تحول و تغییرات حرکت کند. موفقیت دولت 
می تواند موفقیت نظام باشد و عدم تواناییش می تواند فاصله ای را 

میان حاکمیت و ملت به وجود آورد.

دو برداشت از رفتار مجلس در قبال وزرا

اشرف بروجردی 
فعال سیاسی اصلاح طلب

باید برای رفع مشکلات مردم 
تلاش کرد

وزیر اطلاعات گــــفت: دشمن در 
افغانستــان، عراق، سوریه و... وارد شده 
و فتنه ای مثل داعـش را راه انداخت تا 
به ایران آسیب برساند و تمام امکانات 
و توانمندی هـــای خود را بــــسیج 
کرده اند تا فشار حداکثری را وارد نمایند. 
حجت الاسلام والمسلمین خطیب افزود: 
امروز، »دشمنی دشمن« و »فتنه گری 
فتنه گران داخلی« دست به دست هم داده 
تا برای مردم هزینه هایی را ایجاد کنند؛ 
مّا با راهبری های مقام معظم رهبری  ا
تلاش های نیروهای نظامی، انتظامی و 
اطلاعاتی و اقتدار ایران اسلامی، موقعیتی 
برای کشور فراهم شده که در منطقه و دنیا 
بی نظیر است. خطیب ابراز داشت: یکی از 
مؤلفه های قدرت ایرانی، مردم ما هستند 
اما مطالبه گر هم هستند و باید برای رفع 
مشکلات آنان تلاش کرد. وی خاطرنشان 
کرد: امروز افتخار ما این است که نیروهای 
مسلح ما دارای اقتداری هستند که این 
اقتدار، حرف اول را در منطقه زده و کسی 
نمی تواند گوشه چشمی نسبت به این 
سرزمین داشته باشد. بعد از جنگ جهانی 
دوم کسی جرأت اقدام علیه منافع آمریکا 

را نداشت؛ اما ایران هیمنه را شکست.

تسویه  حمید شجاعی:  ملی-  آرمان 
دانشگاه ها از اساتید برجسته همچنان ادامه 
دارد و گویا قرار است این رویکرد همچنان 
ادامه یابد و دانشگاه ها از حضور این اساتید در 
حوزه های مختلف خالی بماند. در این راستا 
پس از آنکه طی سال های گذشته و حتی تا 
کنون شاهد پروژه پاکسازی و یکسان سازی 
دانشگاه آزاد اسلامی از اساتید کلید خورد روند 
تغییرات نشان می دهد که گویا این رویه پس از 
دانشگاه آزاد در دانشگاه های دولتی نیز باب شده 
است و باید هر از چندی شاهد تصفیه، اخراج یا 
به معنای آکادمیک آن عدم نیاز دانشگاه ها به 
اساتید صاحب فکر، اندیشه و برجسته باشیم. 
پس از آنکه طی یکی دو سال گذشته فاطمه 
هاشمی فرزند ارشد مرحوم آیت ا... هاشمی از 
واحد تهران جنوب دانشگاه آزاد اسلامی کنار 
گذاشته و به عبارتی اخراج شد. چندی بعد 
صادق زیباکلام استاد برجسته و عضو هیأت 
علمی دانشکده حقوق و علوم سیاسی دانشگاه 
تهران و دانشگاه آزاد واحد علوم و تحقیقات 
از این واحد دانشگاهی برکنار و اخراج شد تا 
رویه تعدیل اساتید دگراندیش رنگ و بوی 
جدی تری به خود بگیرد. کما اینکه امسال نیز 
طی چند ماه اخیر اتفاقی مشابه رخ داد و طی آن 
دکتر بیژن عبدالکریمی استاد برجسته فلسفه 
دانشگاه آزاد واحد تهران شمال کنار گذاشته و 
اخراج شد. هر چند که با فشار رسانه ها ریاست 
عالیه دانشگاه آزاد دستور بازگشت به کار دکتر 

عبدالکریمی را داد. این در حالی است که در 
یکی دو ماه گذشته نیز مهدی مطهرنیا آینده 
پژوه سیاسی و اجتماعی و استاد برجسته علوم 
سیاسی دانشگاه آزاد واحد قم نیز بنا بر همین 
رویکردهای تسویه ای و سیاسی از این دانشگاه 
کنار گذاشته شده است. نکته اینجاست که 
دانشگاه مکانی علمی و آکادمیک است و کاری 
به مباحث سیاسی، جناحی و حزبی ندارد که 
بخواهند برخی اساتید را به جهت دگراندیشی 
یا گرایش به دیگر تفکرها و جریان ها از دانشگاه 
اخراج کنند. هر چند که اساتید دانشگاه گرایشی 
سیاسی ندارند و اگر هم داشته باشند آن را 
در امور تدریس و دانشگاه دخالت نمی دهند. 
حتما باید دیگر اساتید کنار گذاشته شده نیز 
مانند ماجرای دکتر عبدالکریمی اعتراض کرده 
و با فشار افکار عمومی و رسانه ها به دانشگاه 
بازگردند؟ آنچه مسلم است اینکه اساسا اگر 
بخواهیم همه را تسویه کنیم و گفتمان مختلف 
نباشند گفتمان دولت نیز شنیده نخواهد شد و 
از وجود تضارب آرا و عقاید است که شکوفایی 

به وجود می آید. 
 احراج؛ این بار نوبت فاضلی

روز گذشته بود که خبری منتشر شد که 
چندان خوشایند نبود و بازهم دانشگاه  های 
کشور از یک استاد برجسته محروم شدند. 
خبری که با وجود رویکردهای اخیر وزارت علوم 
و دانشگاه آزاد چندان بعید هم به نظر نمی رسید. 
اینکه دکتر محمد فاضلی استاد دانشگاه شهید 

بهشتی از این دانشگاه اخراج شد. اصل ماجرا این 
است که دانشگاه شهید بهشتی، حکمی مبنی بر 
عدم نیاز به محمد فاضلی، استاد جامعه شناسی 
دانشکده ادبیات و علوم انسانی این دانشکده 
صادر کرده که این حکم به معنی اخراج وی 
از دانشگاه تلقی می شود. فاضلی در سال های 
گذشته رئیس سابق مرکز امور اجتماعی منابع 
آب و انرژی و در سال های ۹2 تا ۹۶ معاون 
پژوهشی مرکز بررسی های استراتژیک و مدیر 
شبکه مطالعات سیاست گذاری عمومی بوده 
است و طی ماه های اخیر نیز مدیریت پادکست 
دغدغه ایران را بر عهده داشت. استادی توانمند 
و برجسته که صرفا به جهت بیان دیدگاه ها و 
بیان مشکلات جامعه از کار کنار گذاشته شده 
است. امیر ناظمی معاون سابق وزیر ارتباطات 
در اینستاگرام با انتقاد از این اقدام نوشته است: 
»اگر در این دوره وزارت علوم یک سیاست داشته 
باشد نامش »سیاست اخراج« است و وزیر علوم 
هم در بهترین حالت دربانی است که راه خروج 
را نشان می دهد. پیامد سیاست اخراج »پادگانی 
سازی دانشگاه« است، تا کسی مبادا فکر کند، 

مبادا سخن بگوید. 
  در هم ریختن نیروی انسانی

بانک  سابق  رئیس  همتی  عبدالناصر 
مرکزی با انتقاد از اخراج دکتر محمد فاضلی 
از دانشگاه شهید بهشتی اظهار کرد: تسویه 
اساتید به دلایل سیاسی یعنی درهم ریختن 
ساختار نیروی انسانی کشور. همتی در 

توئیتی در این باره نوشت: تسویه اساتید از 
دانشگاه ها به دلایل سیاسی می تواند نشانه 
تصمیم برای درهم ریختن ساختار نیروی 
انسانی کشور باشد. اخراج  دکتر محمد فاضلی 
از دانشگاه بهشتی تاسف بار است. امیدوارم 
آقای رئیسی و همسرشان به عنوان عضو 
کمیته جذب این دانشگاه جلوی اینگونه 

اقدامات بایستند. 
 واکنش فاضلی

پس از آنکه خبری مبنی بر اخراج دکتر 
محمد فاضلی استاد جامعه شناسی دانشگاه 
شهید بهشتی از این دانشگاه منتشر شد خود 
دکتر فاضلی به این اتفاق واکنش نشان داد و 
در توئیتی نوشت: یکی از بدترین لحظات در 
تاریخ هر ملتی می تواند لحظه یا دوره ای باشد 
که در آن دیگر هیچ کاری، هر قدر که دور از 
عقل سلیم و انتظار عامه مردم باشد، تعجب 
بر انگیز نباشد. لحظه ای که در مقابل تعجب 
از هر کار ناشایستی، خلق ا... بگویند: تو غیر از 

این انتظار داشتی؟

»آرمان ملی« روند کنار گذاشتن استادان دانشگاه را بررسی می کند    

اخراج اساتید، این بار محمد فاضلي؛- مبادا خجالت بکشید!  
محمد فاضلی: انتظار دیگری داشتید؟   عبدالناصر همتی: آقای رئیسی مقابل اینگونه اقدامات بایستد          


